



Erratum

Erratum à la revue critique de *Cœlacanthe : un poisson énigmatique*, par Lionel Cavin [C. R. Palevol 18 (2019) 685–691]



Erratum to the critical review of Cœlacanthe : un poisson énigmatique, by Lionel Cavin [C. R. Palevol 18 (2019) 685–691]

Michel Laurin

Centre de recherche en paléontologie – Paris (CR2P), UMR 7207, CNRS, MNHN, Sorbonne Université, Muséum national d'histoire naturelle, 75005 Paris, France

1. Version française

Dans ma revue de l'ouvrage de Lionel Cavin intitulé *Cœlacanthe : un poisson énigmatique*, j'ai indiqué, par erreur, que la lignée du cœlacanthe était huit milliards de fois plus ancienne que celle de l'ours polaire. Cette erreur était dans le livre de Cavin (p. 164), ce qui ne m'excuse pas de l'avoir recopiée sans vérification. En réalité, si la lignée de l'ours polaire s'est bien détachée de celle de l'ours brun il y a environ 50 000 ans et que celle du cœlacanthe est apparue il y a environ 420 millions d'années, comme le rapporte Cavin, la lignée du cœlacanthe est environ 8 400 fois plus ancienne que celle de l'ours polaire.

2. English version

In my review of the book by Lionel Cavin entitled *Cœlacanthe : un poisson énigmatique*, I mistakenly reported that the lineage that led to the coelacanth was eight billion times older than the lineage to which the polar bear belongs. This mistake was already in the book by Cavin (p. 164), which is no excuse for having copied it without verification. In fact, if the lineage that led to the polar bear split off from that of the brown bear about 50,000 years ago and that of the coelacanth originated about 420 million years ago as reported by Cavin, the lineage of the coelacanth is about 8400 times older than that of the polar bear.

DOIs of original articles: <https://doi.org/10.1016/j.crpv.2019.08.001>.
E-mail address: michel.laurin@mnhn.fr

<https://doi.org/10.1016/j.crpv.2019.10.009>

1631-0683/© 2019 Académie des sciences. Published by Elsevier Masson SAS. This is an open access article under the CC BY-NC-ND license (<http://creativecommons.org/licenses/by-nc-nd/4.0/>).